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Introduction 
The oral health awareness is very important in daily life. It is interesting if the oral 

hygiene is appropriate kept by patients in hospital.  

Aim 
The research was made to exposure oral hygiene habits and pro-health awareness by 

patients at Thoracic Surgery Ward. 

Matherials and methods 
The self made survey was carried at University Clinic of Thoracic Surgery in Białystok. 

The research included 70 patients. The main issues in survey included patients medical history, 

addictions, alcohol, smoking, oral habits, main dental problems and frequency of dental visits. 

Furthermore the oral mouth examination of dental plaque, teeth status or prosthetics was made 

with natural light. 

Results 
The research has shown that there was no satisfying level of pro health awareness and 

hygiene habits in studied patients.  

Conclusion 
The research has shown there is a need of the hygiene education among patients. 
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Введение 
Изучение распространенности и интенсивности стоматологических заболеваний во 

всем мире проводится на основе эпидемиологических обследований. Только после 

предварительного изучения эпидемиологической информации возможно выявление 

реальной потребности населения в различных видах лечебно-профилактической 

стоматологической помощи. 

Цель исследования 
Выявить распространенности признаков поражения пародонта среди двух 

возрастных групп (35-44 лет и 65 лет и старше).  

Материалы и методы 
Нами было обследовано 477 человек, проживающих в г. Кирове и Кировской 

области (мужчин - 140, женщин - 337), двух ключевых возрастных групп 35-44 года и 65 

лет и старше. Осмотр проводился в соответствии с методикой ВОЗ (2013) с 

использованием зеркала и пародонтального зонда. Каждый из показателей, полученный в 

ходе осмотра, был занесен в соответствующую ячейку «Карты для оценки 


